

VII Zusammenfassung

Lorenz, Hans-Jörg: "Verband der Tierärzte in der DDR (1989 - 1991)"

Der VDT war eine standespolitische Organisation, die die Interessen der Tierärzte in den neuen Bundesländern vertrat. Er bestand vom 16. Dezember 1989 bis zum 8. Juni 1991.

Die Hauptziele waren der Aufbau neuer Strukturen im Veterinärwesen und die Integration in die Deutsche Tierärzteschaft der Bundesrepublik Deutschland.

Dieser Weg führte über den breit angelegten Prozeß der Demokratisierung mit dem Stellen der Vertrauensfrage und der Ausschreibungspflicht von Stellen in leitenden Positionen.

Fragen der Vergangenheitsaufarbeitung und soziale Belange spielten ebenfalls eine wichtige Rolle in der Verbandsarbeit. In den neugebildeten Ländern Sachsen-Anhalt, Sachsen, Thüringen, Brandenburg und Mecklenburg-Vorpommern entstanden die VdT-Landessektionen, die zum Ausgangspunkt der Landestierärztekammern wurden. Die gebildeten Versorgungswerke waren wesentlicher Bestandteil der sozialen Absicherung.

Der VdT hat vielen Tierärzten Kraft und Mut gegeben, sich den Herausforderungen der "Wendezeit" zu stellen und sich in den demokratischen Neuaufbau einzubringen.

Der Kontakt zu den bundesdeutschen berufsständischen Organisationen wurde gesucht und gepflegt.

Der Verband der Tierärzte in der DDR hat in den eineinhalb Jahren seines Bestehens intensive standespolitische Arbeit geleistet. Er hat es erreicht, den Berufsstand aus der politischen Umklammerung zu befreien.

Nach dem Eintritt der Landestierärztekammern der fünf neuen Bundesländer in die Deutsche Tierärzteschaft e.V. wurde der Verband aufgelöst.

Summary

Lorenz, Hans-Jörg: "The Association Of Veterinary Surgeons Of The GDR (1989 - 1991)"

The Association of Veterinary Surgeons was a political organization representing the interests of the veterinary surgeons in the new Federal States of Germany. It was in existence from December 16, 1989 to June 8, 1991.

Its main purpose was the setting up of new structures in veterinary science and its integration into the Association of Veterinary Surgeons of the FRG.

This development went hand in hand with the widely growing process of democratization and was linked with the question of confidence and the necessity of the advertising of jobs for veterinary surgeons in leading positions.

The problem of examining the past as well as social interests played an important part in the activities of the association. In the newly founded Federal States of Sachsen-Anhalt, Sachsen, Thüringen, Brandenburg and Mecklenburg-Vorpommern the regional sections of the Association came into being, becoming the starting point of the Federal General Councils of Veterinary Surgeons.

The formation of providing systems was an essential component of the financial guarantee of its members.

The Association has enabled many veterinary surgeons to face the challenge of the political change in Germany and to take part in the democratic reconstruction of the country.

The Association sought to establish and maintain contact with the professional organizations of the FRG.

The Association of Veterinary Surgeons of the GDR has done intensive political work in the one and a half years of its existence. It has been able to set the professional association free from political pressure.

After joining the "Deutsche Tierärzteschaft e.V." (the West German organization of veterinary surgeons) the Federal Council of Veterinary Surgeons of the five new Federal States were dissolved.